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ادامه از صفحه اول خبر

 شرایط روانی جامعه و 
رئیس جمهور ۱۴۰۰

گفتنی اســت که در حوزه ســلامت روان، با توجه 
به مســئولیت مشــخص تمام ذی نفعان که در سند 
جامع ارتقای ســلامت روان (۹۴-۹۰) مشخص شده 
اســت، این وزارتخانه می توانــد در اولین گام از تمامی 
بخش های مســئول، تقاضای گزارش عملکرد کند تا 
مشــخص شــود تا چه اندازه اهداف این سند محقق 
شده است. با توجه به نتایج حاصله و گذشت نزدیک 
به یک دهه از اولین ویراســت این ســند، به روزرسانی 
آن ضروری اســت. مــوازی کاری و تداخــل وظایف، 
مســئله دیگری اســت که رئیس جمهور می تواند به 
شناسایی و حل آنها بپردازد. تقابل بخش های دولتی 
نظیر وزارت رفاه(سازمان بهزیستی) و وزارت ورزش و 
جوانان در حوزه های پیشــگیرانه ای نظیر آموزش های 
پیــش از ازدواج و خانــواده که هــردو تحت مدیریت 
رئیس جمهور هســتند، به راحتی قابل رفع اند. مسئله 
مهم دیگــر، نظارت بــر خدمات روانشــناختی مراکز 
مشاوره است؛ همانطور که وزارت بهداشت و سازمان 
نظام پزشکی کشــور موجب اعمال نظم و مقررات بر 
عملکرد حرفه ای مطب ها، کلینک ها و بیمارستان های 
سراسر کشور می شوند، تعامل متناظر وزارت بهداشت 
و ســازمان نظام روان شناســی و مشــاوره کشور هم 
خواهد توانســت که خدمات باکیفیت روانشــناختی 
و مشــاوره را در اختیار مردم قرار دهد. مســئله دیگر 
دانشگاهی  رشته های  فارغ التحصیلان  رئیس جمهور، 
در رشته های مرتبط است. افزایش کمی دانشجویان، 
کاهــش کیفی آموزش هــا را به دنبال داشــته که این 
مسئله، افت خدمات روانشناختی را سبب شده است. 
کاهش قابل توجــه ظرفیت پذیرش دانشــجویان در 
این رشــته ها، جدیت در برگــزاری دوره های کارورزی 
توسط دانشــگاه ها، ازســرگیری مجدد اعزام دانشجو 
در ایــن رشــته ها، امــکان شــرکت فارغ التحصیلان 
رشــته های ریاضی و تجربی در کنکور علوم انسانی از 
جمله گزینه هایی اســت که بهبود کیفی آموزش های 
دانشــگاهی و متعاقبا ارتقاي خدمات روان شــناختی 
را به دنبــال خواهــد داشــت. ســاماندهی مداخلات 
پیشگیرانه، مســئله مهم دیگری است که ورود جدی 
رئیس جمهــور آتی به آن حوزه و نظم و ســاماندهی 
آن، نتایج اجتماعی بســیاری به دنبال خواهد داشت. 
تشــکیل دبیرخانه مرکــزی مداخلات پیشــگیرانه در 
وزارت بهداشــت در وهلــه اول مشــخص خواهــد 
کرد که ســالانه چه میزان از اعتبــارت ملی در قالب 
چه تعداد مداخلات پیشــگیرانه هزینه می شــود. در 
وهله دوم روشن می شــود که چه تعداد از مداخلات 
پیشــگیرانه ای که در حال حاضــر در مقیاس ملی در 
کشــور اجرا می شوند، مبتنی بر شــواهد بوده و دارای 
پژوهش های اثربخشی هستند. در وهله سوم مشخص 
خواهد شد که آن دسته از برنامه های مبتنی بر شواهد 
که اثربخش هســتند، چند درصد از افــراد جامعه را 
پوشش می دهند. جالب است که یکی از باسابقه ترین 
ساختارهای پیشــگیری در کشور در سازمان بهزیستی 
تشکیل شــده است ولی به علت اینکه این سازمان به 
عنوان ســازمانی حمایتی شناخته شده است، بسیاری 
از فعالیت های پیشگیرانه آن ظریف نفوذ بالایی ندارد. 
شــاید انتقال این بخش از سازمان بهزیستی به وزارت 
بهداشت به عنوان متولی اصلی امور پیشگیری کشور، 
علاوه براینکه موجب شود سازمان بهزیستی با تمرکز 
بیشــتری به خدمات حمایتی خود بپردازد، باعث شود 
که توان کارشناســی و مدیریتی وزارت بهداشــت در 
زمینه مداخلات پیشــگیرانه نیز تقویت شــود. تجربه 
ادغام کمیته انقلاب اســلامی با ژاندارمری و یا حذف 
معاونت اجتماعی وزارت بهداشت مثال های آشنایی 
هستند که رئیس جمهور آتی می تواند با تکیه بر آنها، 
جســارت لازم را در طراحی ســاختارهای پیشگیرانه 
پیــدا کنــد و صدالبته همــه این مــوارد می طلبد که 
علاوه بر دغدغه مندی ریشــه دار رئیس جمهور هشتم 
در حوزه های ذکرشــده، مجموعــه ای از کارآمدترین و 
خلاق ترین مدیران، اعضای کابینه او را تشکیل دهند تا 
آینه تمام نمای مدیریت کارآمد کشور عیان شود: ارتقاي 

سلامت روان و پیشگیری از آسیب های اجتماعی.

اهدای نشان بین المللی نوروز
 به سیداحمد محیط طباطبائی

روز گذشته ۲۵ اسفند مراسم نوروز ۱۴۰۰ توسط  �
وزارت امور خارجه، کمیسیون ملی یونسکوی ایران 
با همــکاری وزارت علــوم، وزارت میراث فرهنگی، 
صنایع دســتی و گردشــگری، شــهرداری تهران و 
کمیته ملی موزه های ایران برگزار شد. در این مراسم 
تمامی سفرای کشورهای خارجی و نمایندگی های 
حاضر در ایران، به ویژه ســفرای کشــورهای عضو 
کنوانســیون نوروز حضور داشــتند.  در این مراسم، 
وزرای خارجــه میــراث فرهنگی، صنایع دســتی و 
گردشــگری و وزیر علوم به همراه رئیس کمیسیون 
ملی یونســکو ســخنرانی کردند و سپس در میدان 
مشق از ســفره های نوروزی کشــورهای همجوار، 
جهــان نوروز و اقــوام و گروه هــای مختلف ایرانی 
دیدن کردند. همچنین از نمایشگاه تمبرهای نوروزی 
کشــورهای عضو کنوانســیون نوروز و نیز تمبرهای 
نــوروزی ایران از ۱۳۴۳ تا به امــروز بازدید به عمل 
آورده و در نهایــت تمبر نوروز ۱۴۰۰ توســط معاون 
وزارت ارتباطــات و فناوري رونمایی شــد. در انتها 
از ویدئومپــی مرتبــط با نوروز در کشــورهای عضو 
کنوانسیون نوروز که روی دیوار ساختمان قزاقخانه 
قدیم، دانشگاه هنر فعلی پخش شد، بازدید به عمل 
آوردند. مراسم با اهدای نشان بین المللی نوروز به 
سیداحمد محیط طباطبائی و شاه منصور خواجه اف 

به اتمام رسید.

افزایش ۴۰۰ درصدی اجاره بهای 
کیوسک های مطبوعاتی تهران

بهــروز جلالی، رئیس اتحادیــه جراید تهران، با  �
انتقاد از افزایش بی سابقه اجاره بهای کیوسک های 
مطبوعاتــی اظهار کرد: با وجود شــرایط اقتصادی 
کشــور که ناشــی از تحریم های ظالمانه و شــیوع 
ویــروس کرونا اســت و این عوامل تأثیر مســتقیم 
و منفــی بــر کســب وکار و درآمدها ایجــاد کرده؛ 
به طوری که در اغلب موارد موجران نه تنها اجاره بها 
را افزایش نداده، بلکه تخفیفاتی را در نظر گرفته اند 
تا مســتأجران بتوانند از این مرحلــه بحرانی عبور 
کنند، ولی متأسفانه شــورای شهر تهران در بودجه 
سال ۱۳۹۹ شــهرداری تهران بدون اینکه توافقی با 
کیوسک داران صورت گیرد یا حتی آنان را در جریان 
این مصوبه بگذارند، نرخ اجاره بهای کیوســک ها را 
به میزان ۴۰۰ درصد نســبت به ســال قبل افزایش 
داده و تصویب کرده اســت. او افــزود: با توجه به 
اینکه اکثر اعضای این صنف قادر به پرداخت مبلغ 
فوق نیستند، شرکت ســاماندهی صنایع و مشاغل 
شــهر اقدام به پلمب محل فعالیت صنفی آنان و 
جــوش دادن درِ ورودی دکه ها می کنــد که این امر 
باعــث بی کاری خیــل عظیمی از شــاغلان در این 
بخش شده و نارضایتی اجتماعی را در پی داشته و 
دارد. این در حالی اســت که اغلب آنان از خانواده 
معظم شــهدا و جانبازان بوده و از این طریق هزینه 
زندگی خویش را تأمین و امرار معاش می کنند. لازم 
به ذکر اســت که اعیان و بدنــه دکه ها و همچنین 
انشــعاب برق و... از سوی خود دکه داران خریداری 
شــده و در مالکیت آنان قرار دارد. او گفت: شرکت 
ســاماندهی اقدام به اجاره دادن بام کیوسک ها به 
شــرکت های تبلیغاتی به صــورت غیر قانونی بدون 
درنظرگرفتــن حق و حقوق دکه داران کرده و ضمن 
کســب درآمد هنگفت از این طریق خسارت زیادی 
به اســکلت دکه ها وارد می کند که جا دارد به این 

موضوع توجه ویژه شود.

نرخ دیه سال ۱۴۰۰ اعلام شد
شرق: غلامحسین اســماعیلی، سخنگوی قوه  �

قضائیه، در نشســت خبری با اصحاب رســانه با 
اشــاره به میزان دیه سال ۱۴۰۰ گفت: این موضوع 
در پایان هر ســال باید از سوی قوه قضائیه تعیین 
تکلیف شود. برای سال ۱۴۰۰ نرخ دیه قتل عمد یا 
غیرعمد مسلمان ۴۸۰ میلیون تومان تعیین شد و 

این نرخ از تاریخ ۱۴۰۰/۱/۱ لازم الاجرا است.

پیروز حناچی، شــهردار تهران در آیین افتتاح مجازی 
ایســتگاه های متــرو در خطــوط ۶ و ۷ و رونمایی از ۴۰ 
دســتگاه اتوبــوس و مینی بوس های شــهری در صحن 
علنی شورای شــهر تهران با تبریک اعیاد پیش رو گفت: 
سال جاری یکی از سال های بسیار سخت برای شهرداری 
تهران و تمامی شهرداری های کشور بود؛ چرا که علاوه بر 
تأثیرات اقتصادی منفی شــرایط تحریم، شــرایط سخت 
کرونا را نیز تجربــه کردیم.  کرونا برای شــهرداری های 
سراسر جهان دو معنا داشت؛ کاهش درآمدها و افزایش 
هزینه ها . او با تأکید بر این مطلب که در این شرایط سخت 
شــهرداری تهران به غیر از خداوند متعادل و بعد از آن 
اعضای شورای شهر کمک نگرفته است، گفت: مواجهه 
با شــرایط این چنینی از ابتدای شکل گیری بلدیه تا کنون 
کم نظیر بوده و می توان گفت که از آن زمان تا امروز یکی 
از سخت ترین دوران های اداره شهر بوده است، با این حال 
ســعی کردیم به قولی که دادیم -افتتاح ایســتگاه های 
مترو و گســترش حمل ونقل عمومــی- عمل کنیم. او با 
اشاره به گشایش ۹ ایستگاه مترو گفت: تا امروز این تعداد 

از ۱۲ ایستگاهی که قول دادیم، افتتاح شده است.
 شــهردار تهران با بیان اینکه با گشایش هر ایستگاه 
مترو ۳۰ هزار نفر به طور متوسط به مسافران مترو افزوده 
می شــود، گفت: اگر این ایستگاه ها تبادلی باشد، این رقم 
تا ۵۰ هزار مســافر نیز افزایش می یابــد. حناچی هزینه 
گشایش و بهره برداری از هر ایستگاه مترو را ۳۰۰ میلیارد 

تومان عنوان و خاطرنشــان کرد: برای تأمین هزینه های 
هر ایســتگاه مترو هم از بودجه و هم از اوراق مشارکت 
که عمده ترین کمک دولت اســت، استفاده می شود که 
دولت و شــهرداری موظف به پرداخت ســهم مساوی 

۵۰ درصدی از اصل و سود اوراق هستند.
او بــا تأکید بر اینکه هزینه های راه اندازی و ســاخت 
مترو قابل قیاس با گذشــته نیست، گفت: هزینه احداث 
هــر کیلومتر تونل پیش از ایــن ۵۰ میلیارد بوده ولی این 
رقــم امروز بــه هزار میلیارد تومان رســیده اســت. این 
هزینه ها در بودجه شــهرداری نمی گنجد و باید برای آن 
فکر اساسی کرد. شهردار تهران در ادامه با بیان اینکه در 
این دوره بعد از مدت ها، اتوبوس های جدید با اســتفاده 
از تولیــد داخلی به نــاوگان حمل ونقل اضافه شــد که 
یکی از مصادیق جهش تولید اســت، گفت: هر چند این 
اتوبوس هــا دیزلی هســتند اما نصب فیلتــر دوده کاری 
می کنــد که اســتانداردهای یــورو ۴ و ۵ پاس شــود. او 
همچنین از ورود نسل اول اتوبوس های برقی با پتانسیل 
بخش خصوصی خبر داد و گفت: این اتوبوس ها ســال 
آینده وارد خیابان جمهوری می شــود. به گفته حناچی 
یکی از خصایص اتوبوس های جدید ناوگان اتوبوسرانی، 
بهره منــدی از رمپ اســتفاده معلولین اســت که البته 
این مســئله نیاز به آموزش رانندگان در این راســتا دارد. 
برای چک لیســت مناسب ســازی فضاهای  علاوه براین 
شهری از خود انجمن های معلولین استفاده شده است. 

او در ادامــه با بیــان اینکه در این دوره بــه قولی که به 
مردم در مورد قطارهای ملــی داده بودیم، عمل کردیم 
و این مســئله نیز از مصادیق جهش تولید است، عنوان 
کرد: دانش فنــی این موضوع را از طراحی آغاز کردیم و 
از آنجا که لایســنس متعلق به خودمان است، می توان 
تغییرات بعدی و ارتقای آن را به راحتی در حوزه معاونت 

حمل ونقل و مشاور انجام داد.

حناچی همچنین از آماده سازی و ساخت چهار پایانه 
خبــر داد و افزود: دو مورد از ایــن پایانه ها آماده افتتاح 
اســت. همچنین کلنگ ســاخت مترو خط ۱۰ زده شــد 
و علاوه براین توســعه خط ۳ مترو و بازسازی( اورهال) 
و نوســازی اتوبوس ها و تاکسی ها در ســال آینده انجام 
می شــود. او در پایان یادآور شد: برای سال آینده نیز قول 

افتتاح ۱۲ ایستگاه مترو را به شهروندان می دهیم.

شهردار  تهران در آیین افتتاح ایستگاه های مترو ي خطوط ۶ و ۷:

به قولی که به مردم داده بودیم عمل کردیم

سند کمپانی خودرو دوو ماتیز رنگ مسی متالیک 
 F8CV034435 مدل ۱۳۷۹ به شماره موتور 
و شماره شاسی IR79155017828  مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

نورا حسینی: مسئله این است: شهرفروشــی یــا شهرنفروشی! برخی ابرپروژه 
این سال های مدیریت شــهری را شهرنفروشی می دانند و برخی نیز معتقدند 
ایــن روند در شــهرداری ها از جمله شــهرداری تهران ادامــه دارد؛ زیرا هنوز 
امکان خلق درآمدهای تازه در شــهر فراهم نشده و عادت به کسب درآمد به 
شیوه های سنتی ادامه دارد. اما برخی از مدیران شهری معتقدند در این دوره 
شهرفروشی به صفر میل کرده و عده ای نیز همچون محمدجواد حق شناس، 
عضو و رئیس کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر تهران تأکید دارند 

که شهرفروشی در تهران همچنان ادامه دارد.
در یکی، دو ســال اخیر، واژه تغییر کاربری در بودجه ســنواتی شــهرداری 
تهران حذف شده است و در نگاه اول به نظر می رسد شهرداری دیگر از محل 
تغییر کاربری ها درآمد ندارد؛ اما اگر موشکافانه بودجه را بررسی کنیم، متوجه 
ورود واژه ای جدید می شــویم؛ ارزش افزوده ناشی از اجرای طرح های توسعه 
شــهری که این رقم برابری می کند با رقم تغییــر کاربری ها. درآمد حاصل از 
ارزش افزوده طرح تفصیلی به این مفهوم اســت که ساختمان هایی که بعد 
از تخریب و نوســازی بر اساس طرح تفصیلی می توانند تغییر کاربری بدهند، 
برای مثال از مسکونی به تجاری یا اداری تبدیل شوند، عوارضی را به شهرداری 
پرداخت می کنند. البته این درآمد، درآمد منطقی است؛ اما نمی توان گفت که 

شهرداری دیگر از محل تغییر کاربری کسب درآمد نمی کند.
منابــع دیگر درآمد شــهرداری برای جبران کســری بودجه فروش املاک 
اســت. هرچند در شــرایط کنونی چاره ای جز فروش املاک وجود ندارد، ولی 

نمی توان این درآمد را در فهرست درآمد های پایدار و مطلوب دانست.
بررســی کلی بودجه ۱۴۰۰ شهرداری تهران نیز نشان می دهد که مجموع 
درآمد پیش بینی شده از محل انواع عوارض ساختمانی که در لایحه بودجه با 
سرفصل درآمدی «درآمدهای ناشــی از توسعه شهر» آورده شده، از سه جزء 
اصلی شــامل «عوارض صدور پروانه ســاختمانی مسکونی و غیرمسکونی»، 
«عوارض بر پروانه ســاختمانی مازاد بر تراکم پایه» و «عوارض ارزش افزوده 
ناشــی از اجرای طرح های عمرانی و توســعه شهری» تشــکیل شده که قرار 
است در صورت تحقق، دست کم ۲۰ هزار میلیارد تومان از منابع درآمدی سال 
آینده اداره پایتخت را تأمین کند. درآمد پیش بینی شــده از این محل نسبت به 
ســال جاری حدود ۷۲ درصد افزایش پیدا کرده است. مجموع درآمد این سه 
ردیف در بودجه مصوب امسال حدود ۱۱ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان بوده است. 
از میان این سه جزء نیز بیشترین رشد مربوط به «ارزش افزوده ناشی از اجرای 
طرح های عمرانی» یا همان تغییر کاربری مجاز بوده که نسبت به سال جاری 

حدود ۱۱۶ درصد رشد پیدا کرده است.
در گفت وگو با محمدجواد حق شــناس این موضوع را بررسی کرده ایم که 

در ادامه می خوانید. 

 شهر فروشی یا به تعبیر دقیق تر کسب درآمد از طریق فروش شهر داریم  �
یا خیر؟

پاسخ موجز به سؤال شما صراحتا آن است که بله، شهرفروشی داریم؛ اما 
این پاسخ خلاصه، باید به شکل صحیح تبیین شود.

من احســاس می کنم در هفته های اخیر، اصطلاح شهرفروشی به نوعی 
ابتذال مفهومی دچار شــده و ملعبه دســت سیاست مداران قرار گرفته است 
تا جنــاح مقابل خود را تخریب کننــد؛ بدون آنکه اساســا در رابطه با تعریف 
شهرفروشــی و نحــوه وقوع آن صحبت شــود. مــن در تعریفی کــه از این 
اصطلاح دارم و البته مورد وثوق قاطبه متخصصان حوزه شــهری نیز هست، 
شهرفروشــی را فرایندی می دانم که به موجب آن سرمایه شهر، یعنی فضای 
شهر، واگذار و ما بازای آن منابعی برای شهرداری حاصل می شود که این منابع 
می توانند نقدی یا غیر نقدی باشــند. بنا بر این تعریف، هرگونه واگذاری دارایی 
ســرمایه ای شهر که اصلی ترین آن همان فضای شهر اعم از زمین و هوای آن 
اســت، شهرفروشی قلمداد می شود. متأسفانه از سال های بسیار دور در تمام 

شــهرداری های کشور، بخشی از منابع بودجه شــهرداری ها به منابع حاصل 
از شهرفروشــی متکی شــده که از آن به عنوان منابع درآمــدی ناپایدار نیز یاد 

می شود؛ اما کم و کیف آن محل بحث و مناقشه است.
 این مناقشــه دقیقا از کجا آغاز می شود؟ شهردار تهران، رئیس شورای  �

شــهر تهران و رئیس کمیســیون شهرســازی و معماری شــورا اخیرا در 
مصاحبه های جداگانه ای به این موضوع پرداختند که در این دوره مدیریتی، 
شهر فروشی کاهش چشمگیری داشته و شــاید بتوان گفت تقریبا به صفر 

رسیده؛ اختلاف عقیده شما با آنها در کجاست؟
اختلاف دقیقا از همان تعریف شهرفروشی آغاز می شود. در کنار تعریفی که 
من ارائه کردم، یک قرائت دیگر هم وجود دارد و آن این است که شهرفروشی 
یعنی اینکه شهرداری خلاف قوانین، مقررات و اسناد فرداستی خود، از طریق 
واگذاری دارایی سرمایه ای شهر نسبت به کسب درآمد اقدام کند. دوستان اگر 

می گویند شهرفروشی به صفر رسیده، علت این است که چنین قرائتی دارند.
بلــه، در دوره های گذشــته مدیریت شــهری، درآمدهای ناشــی از تراکم 
مــازاد بر طرح تفصیلی و تغییر کاربری های خــارج از ضوابط طرح تفصیلی 
بــه لطایف الحیل و بــا دور زدن نهادهــای ناظر از جمله کمیســیون ماده ۵، 
الی ماشــاءاالله وصول می شــد؛ یعنی بــا پایمال  کــردن قانون، حق شــهر را 
می فروختند و درآمد کسب می کردند و با آن درآمد پروژه بزرگ مقیاس مثل پل 
طبقاتی صدر و تونل نیایش ایجاد می کردند و مردم هم حیران از اینکه مدیران 
شــهری بزرگ ترین ســرمایه آنها را چوب حراج زدند و ظرفیت زیستی شهر را 

تخریب کردند تا این پروژه های بزرگ مقیاس را به تماشا بنشینند.
 آیا در این دوره از مدیریت شهری چنین اتفاقاتی نیفتاده است؟ �

در ایــن دوره مدیریت شــهری شهرفروشــی از راه پایمال کــردن قانون را 
تقریبا به صفر رســانده است. شورای شــهر با لغو مصوبه برج باغ، با تصویب 
دســتورالعمل مصارف غیر نقد، با بازنگری در اختیارات شــوراهای معماری 
مناطق و اقداماتی از این دست، شهرفروشی های غیرقانونی به خصوص خارج 
از ضوابط طرح تفصیلی تهران را به شکل قابل ملاحظه ای کاهش داده است؛ 
اما من معتقدم این دســتاوردها گامی به پیش است، ولی به هیچ وجه کفایت 

نمی کند.
 با این دســتاوردها در دوره کنونی مدیریت شهری، انتقاد شما دقیقا به  �

چه مسئله ای است؟
انتقــاد من به این اســت که اگر 
قانون ظرفیتــی را در اختیار مدیران 
راه  آن  از  تــا  داده  قــرار  شــهری 
درآمدزایی کنند، ما حق آن را نداریم 
که از این اختیــار قانونی به گونه اى 
بهره برداری کنیم تا منجر به توسعه 
ناپایدار در ساحت شهر شود. توسعه 
پایــدار در معنای عــام یعنی تأمین 

نیازهای نســل فعلی بدون به خطر انداختن تأمین نیازهای نسل های آینده. بر 
اســاس این تعریف، آیــا ما حق داریم به گونه ای از شــهر درآمدزایی کنیم که 
اصطلاحا شیره شهر را تا جایی که جا دارد در همین مقطع بکشیم؟ اگر طرح 
تفصیلی به ما اجازه داد که برای صدور پروانه ســاختمانی بیشتر از دو طبقه 
شــمال  محور خیابان انقلاب و برای بیشــتر از سه طبقه جنوب  محور خیابان 
انقلاب عــوارض بگیریم، ما باید این کار را انجام دهیم؟ اگر قانون به ما اجازه 
داد که مبلغ عوارض را افزایش دهیم و ساخت وساز را گران کنیم، ما باید این 

کار را انجام دهیم؟
من عمیقا معتقدم خیر. ما حق نداریم اگر قانون به ما اختیاری را داد و آن 
اختیار در تعارض با توســعه پایدار شهری قرار داشت، هر طور و به هر میزان 

که خواستیم از آن سوء استفاده کنیم.
 ممکن است مثال بزنید تا موضوع شفاف شود؟ �

شهروندی را تصور کنید که برای مثال ٥۰۰ متر زمین دارد و پروانه ساخت 
آن در دهه ٥۰ صادر شده است. بر اساس ضوابط آن دوره، احتمالا می بایست 
الان بنایی دو طبقه با زیر ٥۰ درصد ســطح اشــغال عرصه را داشته باشد. این 
شــخص امروز بر اســاس منافع کوتاه مدت تصمیم می گیرد این بنا را بکوبد و 
بســازد. قطعا با ضوابط طرح تفصیلی کنونی تهران، به این شــهروند سطح 
اشــغال بیشتر از دهه ۵۰ و تراکم طبقات بیشتر از آن زمان تعلق می گیرد. این 
حق مســلم شهروند اســت که برای زمین و ملک خود تصمیم گیری کند؛ اما 

سیاست گذار اینجا نقش تعیین کننده ای دارد.
در این میان شوراى شهر می تواند سیاستی را وضع کند که چنین شهروندی 
را ترغیب به ســاختن و متعاقبا بارگذاری بیشــتر بر فضای شــهر کند یا شورا 
می توانــد عکس آن را عمل و سیاســتی اتخاذ کند که در تناســب با نیازهای 
مدیریت شهری، هم ترغیب کننده و هم در عین حال بازدارنده باشد تا فقط به 
میزان نیازهای ضروری مدیریت شهری از محل این درآمدهای مسلما ناپایدار 

اما قانونی، منابع تأمین شود.
 مدیریت شهری کنونی از محل این اختیارات به تعبیر شما شبه قانونی،  �

به چه نحو و تا چه اندازه استفاده کرده است؟
برای پاسخ به این پرسش شما باید به بودجه های سالانه شهرداری تهران 
نگاه بیندازیم. ما ســرفصلی را در بخش منابع بودجه داریم با عنوان واگذاری  
دارایی های ســرمایه ای. این ســرفصل و اقلام درآمدی ذیل آن، با تعریفی که 
در ابتــداى این گفت وگو ارائه کردم و مثالی که زدم، از جنس شهرفروشــی و 

تماما ناپایدارند.
ســهم این سرفصل از کل منابع بودجه در ســال ۹٥، حدود ٥/٤۷ درصد 
بوده است. شوراى پنجم این نسبت را در سال ۹۹ به ۳۹ درصد کاهش داد که 

معتقدم مهم ترین دستاورد این دوره از مدیریت شهری است. 
بااین حال، در بودجه ســال ۱٤۰۰ و علی رغم نظر و مخالفت صریح بنده و 
چند نفر از دیگر همکارانم، این نسبت ضمن تغییر صورت بندی و کُدینگ منابع 
بودجه که موجب شــده درآمدهای پایدار و ناپایدار خلط شــوند، شوربختانه 
به بیش از ٤٥ درصد افزایش پیدا کرده که مســلما خلاف مسیر سه سال قبل 
شــورا و شــهرداری تهران است و یك پسرفت آشــکار و غیر قابل پذیرش به 

حساب می آید.

حق نداریم شیره شهر را بکشیم
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